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Hosszú az út Puláig autóval. 5 órára beszéltünk meg találkozót a szálláson, addig jó lenne 

odaérni. Itt minden utca egyirányú? Végre itt az épület. A házigazda kedves, a szállás 

nagyszerű, az iskola két sarokkal lejjebb. Minden rendben. Az út porát lemosva a 

naplementét már a tengerparton csodálhatjuk. 

Nagyon furcsa volt, hogy az elutazás előtt semmiféle tájékoztatást nem kaptam arról, hogy 

pontosan mikor kezdődik a tanfolyam, ki lesz az oktató, stb. Órarend sem érkezett. Valahogy 

az volt a fejemben, hogy vasárnap du. 3-kor kell megjelenni az iskolában, így odamentem. Az 

épületben több intézmény működött, de a három kapu egyike sem volt nyitva. Egy lélek sem 

volt az épületben!!! Nem mondom, hogy nem lettem ideges. Visszamentem a szállásra és a 

laptopból valahogy sikerült előkeresnem egy hónapokkal korábbi emailből egy 

telefonszámot, amin a horvát kapcsolattartó jelentkezett be. Csodálkozott, hogy nem 

kaptam meg a minden infot tartalmazó tájékoztató levelet, melyben azt is megírták, 5-kor 

kezdődik az aznapi program. Így is lett. Az első néhány óra az ismerkedésé volt, 

bemutatkoztunk, bemutattuk az iskolánkat, városunkat. A csoport összetétele messze nem 

volt ideális: öt lengyel, öt magyar, 1-1 szlovák és cseh kolléga. Ráadásul voltak, akik nem 

beszéltek szinte egyáltalán angolul, sokat kellett segíteni nekik fordítani. 

Az oktatónk egy nyugdíjas drámapedagógus volt, akiről kiderült, hogy a horvátországi 

drámaoktatás atyja, nagy név a szakmában. (Vladimir Krusic) Másnap nagyon egyszerű 

drámapedagógiai gyakorlatokkal kezdtünk:   ’vakvezetés’, ’Kolumbiai hipnózis’, ’ritmus-gép’, 

stb. Ezek mind  interaktív  ’jégtörő’ gyakorlatok, oldották a feszélyezettségünket, mert nem 

mindegyikünk volt színész alkat, miért is lettünk volna azok, egyikünk sem tanított drámát. 

Amikor a következő nap is drámai szituációkat kellett megjelenítenünk, kiértékelnünk, 

kezdtünk gyanút fogni. A  ’Jonathan Livingston Seagull’ című történetből dolgoztunk fel négy 

jelenetet másnap. Azt hiszem, ez volt pedagógiailag  a leghasznosabb nap. Nyugodtan be 

lehet vinni az osztályba a történetet és egy az egyben el lehet játszatni a diákokkal. Át lehet 

beszélni a morális dilemmát: bele kell simulni a szürke tömegbe, vagy legyen az ember bátor, 

szakítson a hagyományokkal és vágjon bele bátran az újba? stb. stb.  

A 4. napon, egész nap színházelméletet vettünk,  Gustavo Boal elnyomottak színházának, a 

fórum színháznak az alapjait, és ez máz kicsit sok volt. Egyértelműen kiderült, hogy a 

tanárunk nem azt a programot hozta, amire számítottunk, mert mi nem dráma kurzusra 

jelentkeztünk ( még ha bizonyos szempontból az integráció kérdését érintettük is a 

gyakorlatokkal). A lengyel társainkat az motiválta a  jelentkezéskor, hogy hozzájuk a migráció 



következtében nagyobb számban érkeztek ukránok, akiknek a beilleszkedését, integrációját 

valahogyan meg kell oldani. Ehhez reméltek támpontokat, ötleteket a kurzustól, és mivel ezt 

nem kapták meg, elkezdtek morgolódni és arcokat vágni. Mi többiek azt vártuk, hogy lesz 

esetleg szó nemzetiségi gyerekek, vagy sajátos nevelési igényű gyerekek integrációjáról, 

segítéséről.  

Az utolsó két napon, csoportokba rendeződve, a fórum színház alapelveit követve kellett egy 

projektet – egy rövid jelenetet - megírnunk, majd azt utolsó délelőtt eljátszanunk. Az alap 

koncepció az volt, hogy valami gyermekeket érintő akut társadalmi problémát kellett 

ábrázolni. A (több sebből vérző) rövid színdarabot a többi csoport előtt adtuk elő, 

átbeszéltük, és tulajdonképpen ezzel ért véget a tanfolyam. 

Összegzésképpen azt tudom mondani, hogy nem azt kaptuk, amire számítottunk, de mivel 

én még dráma tanfolyamon soha nem vettem részt, nagyon élveztem, tanultam olyan 

hasznos gyakorlatokat, feladatokat, amiket angol, ill. osztályfőnöki órán jól lehet alkalmazni. 

Az egyedüli probléma a nagy osztálylétszám. Nem tudom elképzelni, hogy 35 fővel bármit is 

meg lehet valósítani hatékonyan a gyakorlatok közül. 

A szervezés/adminisztráció nagyon hányaveti volt, nem mindenkihez jutottak el az 

információk, a csoportvezetők nem tudtak segíteni a papírok intézésében, aláíró ember nem 

tartózkodott a helyszínen. Utólagosan kellett emailben megkérni az aláírt dokumentumokat, 

amik meglehetős késéssel érkeztek meg. Nem biztos, hogy a jövőben ezt a képzőt fogom 

választani. 

A helyszín, a város, a környezet nagyon kellemes volt, élveztük a tengert, este a nyüzsgést és 

a koncerteket a tereken. Összességében szép élmény maradt. 


